



Written Submission

for the

**Pre-Budget Consultations in Advance of the
Upcoming Federal Budget**

by the

**International Downtown Association (IDA)
Canada**

February 2024

IDA Canada's Recommendations

1. Continue the recovery and revitalization of downtowns and main streets across Canada by making strategic investments through the Government of Canada's Regional Economic Development agencies to business improvement associations (BIAs) whose priority is to support the people, businesses and organizations that call our downtowns and main streets home.
2. Address the social challenges downtowns and main streets are facing, which include but are not limited to homelessness, addiction and mental health concerns, by making strategic investments in the Government of Canada's Public Health Agency to fund a collaborative initiative between the federal government, provinces, municipalities, and their social service partners with the focus of developing support and training programs for individuals with precarious housing, addictions, or mental health concerns.
3. Help communities across Canada build and improve community infrastructure by investing \$500 million nationally over three years towards community infrastructure projects that revitalize downtowns and main streets, increase the accessibility of community spaces, and create sustainable infrastructure.

ABOUT THE INTERNATIONAL DOWNTOWN ASSOCIATION (IDA) CANADA

IDA Canada, a national coalition of the International Downtown Association, works on behalf of over 500 Business Improvement Associations and societies of commerce, representing over 250,000 business and property owners in districts with billions of dollars in assessment and economic activity. More importantly, we represent commercial neighbourhoods across the country that have employed millions of people and continue to be the very backbone of our communities –economically, socially and culturally.

STRENGTHENING CANADA'S MAIN STREET AND DOWNTOWN BUSINESSES

Amid the ongoing challenges small businesses face, including the deadline for CEBA loan repayments and the rising cost of living, targeted investment is critical to the survival of small businesses. We urge the federal government to take decisive action to ensure the longevity and prosperity of downtowns and main streets across the country.

We urge the federal government to:

Dedicate federal funding to downtown and main street businesses across Canada by making strategic investments through the Government of Canada's Regional Economic Development agencies to business improvement associations (BIAs). Streamlining the funding process would remove barriers many small businesses face in accessing available financial support.

Recommendation:

Continue the recovery and revitalization of downtowns and main streets across Canada by making strategic investments through the Government of Canada's Regional Economic Development agencies to business improvement associations (BIAs) whose priority is to support the people, businesses and organizations that call our downtowns and main streets home.

ADDRESSING MAIN STREET AND DOWNTOWN CHALLENGES

To ensure downtowns and main streets remain vibrant and inclusive destinations where all community members can thrive, we ask the federal government to play a meaningful leadership role in a national collaborative initiative that implements best practices for addressing street issues, including homelessness, addiction and mental health concerns.

In order to address these challenges, the federal government should:

Dedicate federal funding to treat addiction and mental health concerns by making strategic investments in the Government of Canada's Public Health Agency.

The investments should include a collaborative initiative between the federal government, provinces, municipalities, and their social service partners that focuses on developing support and training programs for individuals with precarious housing, addictions, or mental health concerns.

Recommendation

Address the social challenges downtowns and main streets are facing, which include but are not limited to homelessness, addiction and mental health concerns, by making strategic investments in the Government of Canada's Public Health Agency to fund a collaborative initiative between the federal government, provinces, municipalities, and their social service partners with the focus of developing support and training programs for individuals with precarious housing, addictions, or mental health concerns.

INVESTING IN INFRASTRUCTURE DEVELOPMENT

For decades, municipalities have carried the weight of infrastructure repairs needed to maintain the integrity of communities and preserve tourism, arts and culture and heritage. Every dollar invested in main streets, downtowns and their businesses has a robust downstream impact on the economic health of a community, providing workforce development opportunities, stimulating local economies, and generating stability for newcomers to Canada. Supporting infrastructure and accessibility gaps will revitalize main streets and downtowns across Canada, ensuring their long-term viability and that of communities across the country.

Dedicate \$500 million nationally over three years to community infrastructure projects that:

- Revitalize downtowns and main streets
- Increase the accessibility of community spaces
- Create sustainable infrastructure.

Recommendation

Help communities across Canada build and improve community infrastructure by investing \$500 million nationally over three years towards community infrastructure projects that revitalize downtowns and main streets, increase the accessibility of community spaces, and create sustainable infrastructure.



Mémoire écrit

pour les

**consultations pré-budgétaires en vue du
prochain budget fédéral**

par

l'International Downtown Association (IDA)
Canada

Février 2024

Recommandations de l'IDA Canada

1. Poursuivre le redressement et la revitalisation des centres-villes et des rues principales du Canada en faisant des investissements stratégiques par l'entremise des agences de développement économique régional du Canada dans les Zones d'amélioration commerciale (ZAC), dont la priorité est de soutenir les personnes, les entreprises et les organisations qui occupent nos centres-villes et nos rues principales.
2. Relever les défis sociaux auxquels sont confrontés les centres-villes et les rues principales, notamment les problèmes liés à l'itinérance, la toxicomanie et la santé mentale, en faisant des investissements stratégiques dans l'Agence de la santé publique du Canada pour financer une initiative collaborative entre le gouvernement fédéral, les provinces, les municipalités et leurs partenaires de services sociaux, dans le but de développer des programmes de soutien et de formation pour les personnes ayant un logement précaire et des troubles mentaux.
3. Aider les collectivités de tout le Canada à construire et à améliorer les infrastructures communautaires en investissant 500 millions de dollars à l'échelle nationale sur trois ans dans des projets qui revitalisent les centres-villes et les rues principales, augmentent l'accessibilité des espaces communautaires et créent des infrastructures durables.

À PROPOS DE L'INTERNATIONAL DOWNTOWN ASSOCIATION (IDA) CANADA

L'IDA Canada, une coalition nationale de l'*International Downtown Association*, travaille au nom de plus de 500 associations d'amélioration des affaires et sociétés de commerce, représentant plus de 250 000 propriétaires d'entreprises et de biens immobiliers dans des districts dont l'évaluation et l'activité économique se chiffrent en milliards de dollars. Plus important encore, nous représentons des quartiers commerciaux à travers le pays qui ont employé des millions de personnes et qui continuent d'être l'épine dorsale de nos communautés — économiquement, socialement et culturellement.

RENFORCER LES RUES PRINCIPALES ET LES ENTREPRISES DES CENTRES-VILLES DU CANADA

Face aux défis permanents auxquels les petites entreprises sont confrontées, notamment la date limite de remboursement des prêts du compte d'urgence pour les entreprises canadiennes (CUEC) et l'augmentation du coût de la vie, des investissements ciblés sont essentiels pour la survie des petites entreprises. Nous demandons donc au gouvernement fédéral de prendre des mesures décisives pour assurer la longévité et la prospérité des centres-villes et des rues principales dans tout le pays.

Plus précisément, nous exhortons le gouvernement fédéral à :

Consacrer des fonds fédéraux aux entreprises des centres-villes et des rues principales à travers le Canada en réalisant des investissements stratégiques par l'intermédiaire des agences de développement économique régional du Canada pour les ZACs. L'uniformisation du processus de financement permettrait d'éliminer les obstacles auxquels sont confrontées de nombreuses petites entreprises pour accéder au soutien financier.

Recommandation:

Poursuivre le redressement et la revitalisation des centres-villes et des rues principales du Canada en effectuant des investissements stratégiques par l'entremise des agences de développement économique régional du Canada dans les ZECs, dont la priorité est de soutenir les citoyens, les diverses entreprises et organisations qui font de nos centres-villes et de nos rues principales leur lieu de vie.

RELEVER LES DÉFIS DES CENTRES-VILLES ET DES RUES PRINCIPALES

Pour que les centres-villes et les rues principales restent des destinations dynamiques et inclusives où tous les membres de la communauté peuvent s'épanouir, nous demandons au gouvernement fédéral de jouer un rôle important dans une initiative collaborative à l'échelle nationale qui met en œuvre les meilleures pratiques pour résoudre les problèmes de rue, dont l'itinérance, la toxicomanie et les troubles mentaux.

Afin de relever ces nombreux défis, le gouvernement fédéral devrait :

Allouer des fonds fédéraux afin d'aider les personnes en situation d'itinérance et traiter les problèmes de toxicomanie et de santé mentale en effectuant des investissements stratégiques dans l'Agence de la santé publique du Canada.

Les investissements devraient inclure une initiative collaborative entre le gouvernement fédéral, les provinces, les municipalités et leurs partenaires de services sociaux qui se

concentrent sur le développement de programmes de soutien et de formation pour les personnes ayant un logement précaire et des problèmes de santé mentale.

Recommandation

Relever les défis sociaux auxquels sont confrontés les centres-villes et les rues principales en effectuant des investissements stratégiques dans l'Agence de la santé publique du Canada pour financer une initiative collaborative entre différents acteurs, dans le but de développer des programmes de soutien et de formation pour des personnes ayant, entre autres, un logement précaire ou des problèmes de santé mentale.

INVESTIR DANS LE DÉVELOPPEMENT DES INFRASTRUCTURES

Pendant plusieurs décennies, les municipalités ont supporté le poids des réparations d'infrastructures nécessaires pour maintenir l'intégrité des communautés et préserver le tourisme, les arts, la culture et le patrimoine qu'elles possèdent. Chaque dollar investi dans les rues principales, les centres-villes et les entreprises a des répercussions importantes sur la santé économique d'une communauté, en offrant des possibilités de développement de la main-d'œuvre, en stimulant les économies locales et en générant de la stabilité pour les nouveaux arrivants au Canada. En comblant les lacunes en matière d'infrastructure et d'accessibilité, les rues principales et les centres-villes seront mieux revitalisés, ce qui assurera leur viabilité à long terme, mais aussi celle des collectivités de l'ensemble du pays.

Ainsi, nous demandons au gouvernement de consacrer **500 millions de dollars sur trois ans, à l'échelle nationale, à des projets d'infrastructures communautaires qui :**

- Revitalisent les centres-villes et les rues principales
- Améliorent l'accessibilité des espaces communautaires
- Participent à des infrastructures durables

Recommandation

Aider les collectivités de tout le Canada à construire et à améliorer les infrastructures communautaires en investissant 500 millions de dollars à l'échelle nationale sur trois ans dans des projets d'infrastructure communautaire visant à revitaliser les centres-villes et les rues principales, à accroître l'accessibilité des espaces communautaires et à créer des infrastructures durables.